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The paper considers the evolution of software models for the behavior of
volunteers in the community of voluntary computing, implemented on the open
platform BOINC. It is shown that the original version of the BOINC program was
based on the “free market” model. The stagnation of the BOINC project required
the development of an alternative “coordinated model” using a software mechanism
(“global scheduler”) for selecting and distributing the computing power of volunteers’
digital devices. To overcome the ongoing decline in the number of active projects
and active volunteers, a “collaborative model” for organizing the management of
BOINC projects is proposed, which is based on the mechanism of co-competition
(“co-opetition”).

Рассмотрена эволюция моделей программного обеспечения поведения волон-
теров сообщества добровольных вычислений, реализуемых на открытой плат-
форме BOINC. Показано, что в основу исходной версии программы BOINC
положена модель «свободного рынка». Стагнация BOINC-проекта потребовала
разработку альтернативной «модели согласования» («coordinated model»), ис-
пользующей программный механизм («глобальный планировщик») отбора и рас-
пределения вычислительных мощностей цифровых устройств волонтеров. Для
преодоления продолжающегося сокращения численности активных проектов и
действующих волонтеров предлагается «коллаборативная модель» организации
управления BOINC-проектами, в основе которой лежит механизм соконкуренции
(«co-opetition»).
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